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سفیر روسیه در واشنگتن:
 ایران و آمریکا تمایلی به گسترش تنش ندارند

سفیر روسیه در آمریکا با تاکید بر این که توافق هسته ای توافقی بهینه در زمینه 
تعهدات و منافع طرفین و کارآمد بوده است، گفت دیپلماسی تنها راه حل مسئله 

هسته ای ایران است.
به گزارش ایســنا به نقل از مجله نیوزویک، آناتولی آنتونوف سفیر روسیه در 
آمریکا در بخشــی از یک گفت وگوی اختصاصی با این مجله در پاسخ به سوالی 
مبنی بر این که با توجه به تنش های اخیر در روابط آمریکا و ایران بر سر احیای 
توافق هسته ای، روسیه چه موضعی در قبال فشار یا اقدام نظامی احتمالی آمریکا 
علیه ایران در صورت شکســت دیپلماسی خواهد داشت و تا چه سطحی از ایران 
حمایت خواهد کرد، گفت: ما با این تصور پیش می رویم که دیپلماســی تنها راه 
حل و فصل مســئله هسته ای ایران است. برجام]توافق هسته ای[ از زمان انعقاد 

آن، کارآمدی اش را با تضمین شفافیت برنامه هسته ای ایران ثابت کرده است. 
آنتونوف ادامــه داد: از تمامی جنبه ها، توافق هســته ای ترکیب بهینه ای از 
تعهدات و منافع تمامی اعضای آن و کل جامعه بین المللی است.  سفیر روسیه در 
واشنگتن ادامه داد: ما بر این عقیده ایم که نه ایران و نه آمریکا تمایلی به گسترش 
تنش ها ندارند. بنابراین، ما از تمامی طرفین می خواهیم حداکثر انعطاف را نشان 
داده و به پیدا کردن راهکارهای مورد قبول هر دو طرف برای احیای هر چه سریع 
تر برجام کمک کنند.  به گزارش ایسنا، اظهارات این مقام روس در پی این مطرح 
می شود که دور هفتم مذاکرات احیای توافق هسته ای در وین، روز جمعه گذشته 
پایان یافت.  جالینا پورتر معاون سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا پس از پایان 
دور هفتــم، در یک کنفرانس خبری گفت: همان طور کــه می دانید دور هفتم 
مذاکرات در وین روز جمعه متوقف شد اما من هنوز نمی توانم پیش بینی کنم که 
چه زمانی مجددا از سرگرفته خواهد شد. رابرت مالی )نماینده ویژه آمریکا در امور 
ایران( نیز باتوجه به وقفه ایجاد شده به واشنگتن بازمی گردد.  پورتر ادامه داد: آنچه 
می توانم بگویم، این اســت که اولویت ما همچنان از سرگیری سازنده مذاکرات با 
تمام طرف ها برای رسیدن به یک توافق و اجرای آن در جهت بازگشت متقابل به 
پایبندی کامل به برجام است اما هنوز زود است بتوان گفت که آیا ایران با رویکرد 

سازنده به مذاکرات بازگشته است، یا خیر.

ویژه

ارائه اطلاعات اسرائیل  از پهپادهای ایرانی به امارات
المیادین در مطلبی به قلم شرحبیل الغریب نوشت: دولت امارات متحده عربی 
برای اولین بار پس از امضای توافق های عادی سازی با اسرائیل میزبان نفتالی بنت 
بود و در حالی که رسانه های اسرائیلی هدف از این سفر را یافتن راههای همکاری 
مشترک با امارات در زمینه های اقتصادی و تجاری اعلام کردند، سفیر اسرائیل در 
امارات، تصریح کرد پرونده ایران در صدر مذاکرات بین بنت و بن زاید قرار داشت.

به گزارش »انتخاب«، در ادامه این مطلب آمده است: روزنامه اسرائیل هیوم نیز 
به نقل از مسئولان اسرائیلی نوشت: بنت قصد داشت بن زاید را در جریان اطلاعات 
ســری در رابطه با گروههای مســلح ایران و پهپادهای آن قرار دهد. این سفر در 
شرایطی انجام شد که مذاکرات وین بین ایران و قدرتهای جهانی در جریان است.

در ایــن میان، بنت که رهبری یک ائتلاف دولتی در اســرائیل که از 8 حزب 
تشــکیل می شود را بر عهده دارد، سعی می کند در برابر افکار عمومی خود را یک 

شخصیت سیاسی قادر به نزدیک شدن به دولتهای منطقه نشان دهد.
سفر بنت اساسا در مورد ایران و نقش و تاثیر آن در منطقه صورت می گیرد که 
دقیقا پس از سفر مشاور امنیت ملی امارات به تهران، انجام شد. اما تحرکات اخیر 
اسرائیل و امارات در منطقه، اهداف و انگیزه هایی دارد، چرا که سفر نخست وزیر 
اسرائیل در زمان حاضر بیانگر حالت نگرانی شدید اسرائیل از رابطه امارات و تهران 
است، همانطور که یکی از مسئولان امنیتی اسرائیل تاکید کرده نزدیکی بین ایران 
و امارات قابل قبول نیســت و اگر روابط بین این دو گسترده تر شود، این داستان 
تمامش به ضرر ماست. این حالت نگرانی اسرائیل یک نمود عملی پیدا کرده و پس 
از سفر طحنون بن زاید به تهران، اسرائیل با درخواست امارات برای خرید سامانه 
های دفاع هوایی از جمله گنبد آهنین، مخالفت کرد و حتی روزنامه اسرائیل هیوم 
به صراحت در گزارشــی آورد که دلیل مخالفت با درخواست امارات برای خرید 

سامانه دفاع موشکی، رابطه آن با ایران است.

رویداد

مذاکره کنندگان ایران، گــروه 1+4 و آمریکا به پایتخت 
هایشان بازگشــته اند تا پیش نویس جدید را بررسی کنند. 
به هرمیزان که طرف های غربی و مشــخصا آمریکا پافشاری 
می کنند که از روند مذاکرات راضی نیسیتند، ایران و روسیه از 
وضعیت مذاکرات ابراز رضایت می کنند. در همین حال، یک 
مقام مطلع امنیتی به »نورنیوز« گفت: »برخی اخبار ارزیابی 
نشــده حاکیست که رژیم صهیونیستی در حال بررسی انجام 

شرارت علیه جمهوری اسلامی ایران است.«
بر اساس متنی که به مذاکره کنندگان تروئیکای اروپایی 
نسبت داده شــده، این ســه مذاکره کننده اعلام کردند که 
پیشرفت های حاصل شده در روز جمعه، تنها روند مذاکرات 
را بــه جایی که گفت وگوها در دولت قبلی ایران در ماه ژوئن 

متوقف شده بود، نزدیک کرده است.
در همین حال، »جیک سالیوان« مشاور امنیت ملی آمریکا 
روز جمعــه اعلام کرد که مذاکرات در مورد پایبندی متقابل 

ایران و آمریکا به برجام »به خوبی پیش نمی رود«
سالیوان که در یک وبینار صحبت می کرد گفت: مذاکرات 
در مــورد پایبندی متقابل ایران و آمریکا به برجام »به خوبی 
پیش نمی رود« به این معنا که ایالات متحده هنوز راهی برای 
بازگشــت به توافق ندارد.  جیک ســالیوان که در یک وبینار 
صحبــت می کرد، همچنین گفت که ایالات متحده از طریق 
مذاکره کنندگان اروپایی »هشدار« خود را در مورد »حرکت 
رو به جلو« تهران در برنامه هســته ای، به ایران منتقل کرده 

است.
این مقام آمریکایی همچنین بیان کرد: آنچه خوب پیش 
می رود، اتحاد ما با شــرکای اروپایی مان و همسویی بیشتر با 
چین و روســیه اســت. من فکر می کنم که ایران نیز به طور 
فزاینده ای درک کرده است که باید به شکل سازنده و جدی 

به میز مذاکره بیاید و اینکه صبر ما نامحدود نیست.
ســالیوان در بخش دیگری از اظهارات خود با اشــاره به 
توســعه برنامه هسته ای کشــورمان در ماه های اخیر خاطر 
نشان کرد: از زمان خروج واشنگتن از برجام تهران به گسترش 
فعالیت های هسته ای خود ادامه داده است. اکنون مشخص 
شــده است که بازگشــت به پایبندی متقابل در سال جاری 

دشوارتر از آنچه می خواستیم ببینیم، است.
»جالینا پورتر« معاون سخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا 
هم در نشســت خبری هفتگی خود درباره وقفه ایجاد شده 
در مذاکــرات وین و زمان از ســرگیری دوباره این رایزنی ها 
گفــت: همان طور که می دانید دور هفتــم مذاکرات در وین 
روز جمعه متوقف شد اما من هنوز نمی توانم پیش بینی کنم 
که چه زمانی مجددا از ســرگرفته خواهد شــد. رابرت مالی 
)نماینده ویژه آمریکا در امور ایران( نیز باتوجه به وقفه ایجاد 
شده به واشنگتن بازمی گردد. بنابر گزارش وب سایت وزارت 
امورخارجه آمریکا، پورتر ادامه داد: آنچه می توانم بگویم، این 
اســت که اولویت ما همچنان از سرگیری سازنده مذاکرات با 
تمام طرف ها برای رسیدن به یک توافق و اجرای آن در جهت 
بازگشت متقابل به پایبندی کامل به برجام است اما هنوز زود 
اســت بتوان گفت که آیا ایران با رویکرد سازنده به مذاکرات 

بازگشته است، یا خیر.
امیدواری پکن

»وانگ کان« نماینده چین در سازمان های بین المللی در 
وین گفت که پس از ســه دور مذاکرات فشــرده و از مجرای 

تــلاش هماهنگ همه طرف ها، دور هفتم مذاکرات اتفاق نظر 
مهمی و سندهای جدیدی در پی داشت که این مساله اساس 
اســتواری برای دنبال کردن مذاکرات بعدی و احیای برنامه 

جامع اقدام مشترک ایجاد کرد.
وی خاطرنشان کرد که مســاله هسته ای ایران اکنون در 
یک نقطه عطف قرار گرفته است و افزود: چین از نقش مهم 
اتحادیــه اروپا به عنوان هماهنگ کننده مذاکرات و همچنین 
از انعطاف پذیــری همه طرف ها و موافقت ایران با پیش رفتن 
)در مذاکرات( بر اساس مذاکرات قبلی قدردانی و از اتفاق نظر 
ایجاد شــده بین ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی درباره 

نظارت بر تاسیسات مرتبط هسته ای استقبال می کند.
رضایت نماینده روسیه

وزارت امور خارجه روســیه دیروز )شــنبه( در ارتباط با 
مذاکرات ایران و 1+4 در وین برای احیای توافق هســته ای 
بیانیه ای منتشــر و در آن تاکید کرد، مسکو انتظار دارد که 
دور هشــتم گفت وگوها درخصوص بازگرداندن برنامه جامع 
اقدام مشــترک )برجام( بتواند به حصول یک توافق سریع و 
مورد قبول طرفین منجر شود، چراکه تمام طرف های مذاکره 
کننده آمادگی لازم برای به کارگیری تمام تلاش خود را نشان 
داده اند. وزارت امورخارجه روسیه در بیانیه خود آورده است 
که در 1۷ دســامبر )۲۶ آذر ماه( کمیسیون مشترک برجام 
به دور هفتم مذاکرات وین برای احیای اجرای کامل »توافق 

هسته ای« پایان دادند.
در ادامــه این بیانیه با تاکید بر اینکه »تاکنون پیشــرفت 
های مهمی در رایزنی ها مشاهده شده« آمده است: این فهم 
مشترک در میان مذاکره کنندگان وجود دارد که رایزنی ها در 
آینده نزدیک از سرگرفته شود. تمامی طرف ها آمادگی خود 
را برای به کارگیری تمام تلاششان به منظور رسیدن به یک 
توافق مورد قبول طرف ها در مدت زمانی کوتاه، در جریان دور 

آتی مذاکرات به ابراز کرده اند.
به موازات خوش بینی مسکو، »میخائیل اولیانوف« نماینده 
دائم روسیه در سازمان های بین المللی در وین، از جمله آژانس 
بین المللی انرژی اتمی، در پایان هفتمین دور رایزنی های وین 

درباره توافق هســته ای با ایران ابراز امیــدواری کرد که دور 
هشــتم مذاکرات می تواند آخرین دور آن، البته طولانی ترین 

باشد، برای اینکه هنوز کارهای بسیار زیادی باید انجام گیرد.
وی در گفت وگو با خبرگزاری تاس گفت: »من مایل نیستم 
پیش بینی انجام دهم که اشتباه از آب درآید، ولی خوش بینانه 
چنین احساس می کنم که هشتمین دور رایزنی ها به منظور 
احیــای کامل برنامه جامع اقدام مشــترک )برجــام( درباره 
برنامه هســته ای ایران می تواند آخرین و البته طولانی ترین 
مذاکرات باشــد. برخی هیئت های نمایندگی دیگر، ازجمله 
هماهنگ کننده اتحادیه اروپا نیز به نتیجه دور بعدی مذاکرات 
امیدوار هستند. البته لازم اســت تا انرژی زیادی برای ادامه 
کار بگذاریم.« مذاکره کننده ارشد روسی تأکید کرد: »دلیلی 
برای انتظار شکست نمی بینم، اگرچه هر گونه حرکت یا سخن 
غیرمحتاطانه ای می تواند اوضاع را پیچیده و تیره سازد و همه 
تلاش های انجام شده را بی اثر کند. ما به شرکای خود توصیه 
کرده ایم که این مسئله را فراموش نکنند و در شرایط کنونی 

آنها مسئولیت سنگینی دارند.«
اولیانوف یادآور شــد که دور جدید مذاکرات وین ممکن 
اســت در اواخر ماه دسامبر )اوایل دی ماه( یا اوایل ماه ژانویه 
ســال جدید میلادی )اواســط دی ماه( از سر گرفته شود و 
هیئت نمایندگی روسیه آمادگی دارد که بدون هیچ وقفه ای 
مشغول به کار شود. رئیس هیئت نمایندگی روسیه یادآور شد: 
»پس از کشمکش طولانی، شرکای اروپایی بالاخره اصلاحات 
مورد نظر طرف ایرانی در سند مسائل هسته ای را به تصویب 
رساندند. آنها با احترام با عناصر جدید در مواضع ایران برخورد 
کرده و این مســئله بســیار مهم است و این موفقیت حاصل 

شده است.«
میخائیل اولیانــوف در بخش دیگــری از مصاحبه اش با 
خبرنگار تاس اعلام کرد که خوشبختانه همکاری های روسیه 
و آمریکا در جریان مذاکرات وین درباره احیای توافق هسته ای 
با ایران جنبه ای واقع بینانه داشته و پاسخگوی منافع هر دو 
کشور است. وی ابراز امیدواری کرد که این مشارکت دوجانبه 

همچنان ادامه پیدا کند.

روایت باقری
علــی باقری، معاون وزیــر خارجه ایــران در گفت وگو با 
المیادین گفت: در دور هفتم مذاکرات رویکرد خود نسبت به 

پیش نویس های شش دور گذشته را مطرح کردیم.
وی گفت: مساله مهم این است که طرف دیگر مذاکرات با 
رویکرد ما به عنوان پایه و اساس دور جدید مذاکرات موافقت 
نمی کرد. باقری تاکید کرد: مجموعــه1+4 بعد از یک هفته 
مذاکرات فشــرده با رویکرد ایران که در پیش نویس مطرح 
کردیم، موافقت کرد. اکنون دو پیش نویس جدید داریم؛ یکی 
درخصوص برداشــت تحریم ها و دومی درخصوص اقدامات 
هسته ای. این دو پیش نویس اساس مذاکرات در دور جدید 

خواهند بود. 
شــبکه الجزیره نیز به نقل از علی باقری نوشت که تهران 
و واشــنگتن پیش از هر زمان دیگری برای رسیدن به توافق 
به منظور برداشــت تحریم ها نزدیک شده اند . نور نیوز خبر 
الجزیره را تکذیب کرد و نوشت که علی باقری نامی از واشنگتن 

نبرده است.
خبرنگار الجزیره نیز در توییتی خطای این رسانه را تصحیح 
کرد و نوشــت: اطلاعاتی که درباره نزدیک بودن توافق میان 

تهران واشنگتن به باقری نسبت داده شده، نادرست است.
باقری در گفت وگو با این شبکه قطری گفت: تمام شرکت 
کنندگان در مذاکــرات وین دو پیش نویســی که ایران در 
ابتدای این دور مذاکرات تقدیم کرد را پذیرفتند. دلیل تاخیر 
در رســیدن به توافق مواضع طرف های اروپایی در خصوص 

مسائل مربوط به هسته ای است.
وی گفت: ایران درخواست توقف مذاکرات در این مرحله را 
نداد بلکه از همان ابتدا توافق کرده بودیم که بعد از رسیدن به 

پیش نویس توافق به استراحت عادی برویم.
وی همچنین درباره زمان برگزاری نشست بعدی گفت: در 
چند روز آینده گفت وگوها شروع می شود و قرار شد هماهنگ 

کننده مذاکرات زمانی را تعیین کنند.
توضیح انریکه مورا درباره دور هفتم مذاکرات وین

هماهنگ کننده کمیسیون مشترک برجام در یک رشته 
پیام توییتری توضیحاتــی درباره محورهای اصلی دور هفتم 
مذاکرات احیای توافق هسته ای در وین و وقفه ایجاد شده در 
جلســات آن ارائه کرد. »انریکه مورا« معاون مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا و هماهنگ کننده کمیسیون مشترک 
برجام در صفحه توییترش با ارائه توضیحاتی در باره دور هفتم 
مذاکرات احیای توافق هســته ای در وین نوشــت: دور هفتم 
منطق و هدف مخصوص به خود را در ســه مرحله داشت: 1. 
وارد کردن هیات جدید مذاکره کننده ایران در مذاکراتی ادامه 
دار و نسبتا کامل از نظر رویه امور؛ ۲. مذاکره درباره ایده های 
جدیــد بالقوه دولت جدید]ایران[؛ 3. بررســی این که آیا هر 
یک از هیات های مذاکره کننــده دیگر مایلند این ایده ها در 
متن اصلی، _مبنای پذیرفته شده برای نتیجه نهایی مذاکرات 
وین_ بگنجانند یا نه.  مورا ادامه داد: دور ۷.۵ )اشاره به وقفه 
ایجاد شده در جلسات کمیسیون مشترک برجام در این دور 
از مذاکرات( درباره وظیفه سوم، سخت ترین مورد از وظایف یاد 
شــده بود. این مقام اتحادیه اروپا افزود: دور هفتم در غیر این 
صورت، ناقص می ماند. حالا ما مبنایی مشترک داریم که فصل 
لغو تحریم های آن در منطق درونی اش کمی متفاوت است اما 

با این حال، مشکل خاصی نیست.

روسیه نسبت به حصول توافق در دور هشتم مذاکرات ابراز امیدواری کرد

نارضایتی غرب در مقابل رضایت شرق از روند مذاکرات وین

مدیرعامل شــرکت تجلی در حاشــیه بازدید 
خبرنــگاران از پــروژه مواد معدنی شــرق فولاد 
خراسان مزیت اصلی این پروژه را تولید محصول 
استراتژیک کنسانتره سنگ آهن اعلام کرد و آن 
را از بهترین پروژه های معادن خواند که در کمتر 
از ۲ ســال آینده به تولید ۲.۵ میلیون تن خواهد 

رسید.  
به گزارش روابط عمومی شــرکت تجلی توسعه 
معادن و فلزات، برنامه بازدید خبرنگاران و اصحاب 
رسانه از پروژه مواد معدنی شرق فولاد خراسان در 
روز چهارشــنبه ۲4 آذرماه امسال برگزار شد. در 
این بازدید که با حضور جمعی از اصحاب رســانه 
و خبرنگاران حوزه بــورس و معدن خبرگزاری و 
مطبوعات در محل پروژه مواد معدنی فولاد شرق 
خراســان در منطقه ســنگان از توابع شهرستان 
خواف انجام شد؛ مرتضی علی اکبری، مدیرعامل 
شرکت تجلی، مهیار خداپرســتی معاون طرح و 
توســعه شــرکت تهیه و تولید مواد معدنی شرق 
فولاد خراســان و غلامرضا شیرازی رستمی عضو 
هیات مدیره شرکت به تشریح اقدامات انجام شده 
در این پروژه پرداختند و برنامه های آتی شــرکت 

را بازگو کردند.
در ابتدای این دیدار مرتضی علی اکبری گفت: 
با توجــه به قولی که برای بازدیــد از پروژه ها در 
زمان عرضــه اولیه تجلی داده شــده بود، برنامه 
بازدید از پروژه احداث کارخانه تولید کنســانتره 
سنگ آهن شرکت تهیه و تولید مواد معدنی شرق 
فولاد خراسان به عنوان اولین پروژه اجرایی شد. 

 مدیرعامل شــرکت تجلی در سخنانی تشریح 
کرد: ایــن پروژه یکی از بهترین پروژه های معادن 
بود که ما به تجلی آوردیم تا ریســک سهامداران 

را کاهش دهیم.  وی با اشاره به مزیت های پروژه 
اضافه کرد: پروژه مواد معدنی شــرق پروژه تولید 
کنسانتره با ظرفیت ۲.۵ میلیون تن است و با حق 
بهره برداری که ایمیدرو به پروژه داده اســت این 

ظرفیت تا ۵ میلیون تن نیز قابل افزایش است.  
علــی اکبــری کنســانتره را یــک محصول 
استراتژیک در صنعت فولاد دانست و توضیح داد: 
در تجلی ما محصولی را تولید کردیم )کنسانتره( 
که همین الان هم کمبود آن احســاس می شود و 
در ســال های آینده نیاز به این محصول افزایش 
پیدا خواهد کرد و پیش بینی ها حاکی از آن است 
که در ســال های آینده ممکن اســت واردکننده 
کنســانتره آهن شــویم.  او افزود: با توجه به این 
حجم از تقاضا، پروژه مواد معدنی تجلی از معدود 
پروژه های کشور اســت که امتیاز معدن، تولید و 
فــروش آن تضمین شــده اســت. کارخانه فولاد 
خراســان که با فاصله کمی  از این پروژه قرار دارد 
همیــن الان و پیش از این که پروژه به تولید هم 
برسد نیاز به کنسانتره تولیدی این پروژه دارد که 
این موضــوع یکی از مزیت های کــم نظیر پروژه 

است.  
مواد اولیه فولاد خراسان

 با این طرح تامین می شود 
در ادامه، مهیار خداپرســتی معــاون طرح و 
توســعه شــرکت تهیه و تولید مواد معدنی شرق 
فولاد خراســان در برنامه بازدید از سایت احداث 
کارخانه ۲.۵ میلیون تنی تولید کنســانتره سنگ 
آهن فولاد خراسان با طرح توسعه تا ۵ میلیون تن 
در جمع خبرنگاران گفت: کارخانه ۲.۵ میلیون تن 
کنسانتره فولاد شرق خراسان، با طرح توسعه تا ۵ 
میلیون تن، جهت تامین مواد اولیه فولاد خراسان 

در حال احداث اســت. فولاد خراســان یک واحد 
فولادی از گندله ســازی تا مقاطع فولادی شامل 
میلگرد، شمش، آهن اسفنجی و برکت )صادراتی 
و داخلی( )واقع در نیشابور خراسان رضوی( است.
وی گفــت: احداث این واحد کنســانتره صرفا 
جهت تامین مواد اولیه مجتمع فولاد خراسان است 
کــه درحال حاضر حدود 1۷.۵ درصد پیشــرفت 
فیزیکی دارد. از این رقم، حدود 34 درصد مربوط 
به بخش مهندســی، حدود ۲8 درصد مربوط به 
بخش اجرایی و الباقی هم مربوط به بخش تامین 
اســت. در فــاز اول بهره بــرداری۲.۵ میلیون تن 
کنســانتره به فولاد خراسان تحویل می دهیم. در 
ادامه با تکمیل ظرفیت به ۵میلیون تن، 30 درصد 
خط دوم برای فولاد خراســان و مازاد تولید قابل 
فروش به واحدهای دیگر اســت.  وی درخصوص 
موضوع تامین آب این پروژه گفت: موضوع تامین 
آب بــرای کوتاه مدت و در دوره احداث، از طریق 
خرید چاه های کشــاورزی )که تغییر کاربری پیدا 
کردند( به صــورت ۵0 درصد برای بخش صنعت 
و ۵0 درصد برای بخش کشــاورزی پایدار است. 
زمین هایــی که خریداری کرده ایــم حدود 400 
هکتار اســت و در ۵0 کیلومتری همین کارخانه 
کنسانتره در شهر سلامی ۵ حلقه چاه وجود دارد 
و با تغییر کاربری هایی که انجام شده، کمتر از ۵0 
درصد آن را با مســیر خط لوله به کارخانه انتقال 
می دهیم. مســیر خط لوله 8۲ درصد پیشــرفت 

فیزیکی دارد، عمده کارهای آن انجام شــده است 
و مخــزن ۵ هــزار متر مکعبی بــرای جمع آوری 
آب های چاه احداث شــده است، حجم آب مورد 
نیــاز برای دوره اول راه انــدازی )چون به ظرفیت 
اسمی نمی رســد،( کمتــر از 1 میلیــون و 800 
هزار متر مکعب در ســال است. این حجم، برای 
راه اندازی حدود ۲میلیون تولید در سال اول است 
و از ۵۶ کیلومتر مســیری که خط لوله داریم، 4۶ 

کیلومتر آن اجرا و وارد سایت شده است.
پروژه تا ۲ سال دیگر به بهره برداری 
می رسد با ۵ میلیون تن توان تولید

خداپرستی گفت: این پروژه طی ۲4 ماه آینده 
به بهره برداری می رســد کــه در حال حاضر یک 

ماه از این زمان ســپری و ثبت ســفارش ها برای 
تجهیزات اصلی کارخانه انجام شده است. در بخش 
دیگری پیمانکار پروژه شرکت کیسون است، بحث 
فنی و قــراردادی و مالی از طریق پیمانکار نهایی 
شــده و تا ۲ هفته آینده قرارداد و پیش پرداخت 
آن انجام می شود. همچنین ثبت سفارش و سایر 
تجهیزات هم به تناســب پیشــرفت پروژه بعد از 
تجهیــزات اصلی از 3 ماه آینــده )احتمالا از 1۵ 

فروردین( نصب می شود، اجرایی می شود.
وی درخصوص ســازه های گنبــدی و یا انبار 
محصولات شــرکت گفت: همچنین سازه گنبدی 
بــرای انبــار سرپوشــیده محصــول تولیدی در 
حال ساخت است که تنها ســازه فضایی ایران و 
خاورمیانه با ظرفیت ۵ میلیون تن بصورت سبک 
اجرا شــده و بــرای خط دوم هــم از همین انبار 

استفاده می شود.
مرحله دوم افزایش سرمایه؛ ابتدای 1401

بــه گفته وی، تاکنون بــرای این پروژه بالغ بر 
۲80 میلیارد تومان و ۷ میلیون یورو سرمایه گذاری 
شده اســت. برای تامین نقدینگی در حال حاضر 
مشکلی وجود ندارد. برنامه افزایش سرمایه معادل 
۷۵0 میلیارد تومــان به زودی انجام و پس از آن 
مرحله دوم تامین مالی از طریق افزایش ســرمایه 
در ابتدای سال 1401 حدود 1000 میلیارد تومان 
انجام خواهد شــد و همه مخارج پروژه را پوشش 

می دهد.

خداپرســتی گفــت: صنعت با وجــود ذخایر 
معدنــی و باتوجه به افزایــش تولیدات فولادی و 
طرح های برنامه ای تا ۵0 میلیون تن، تا 30ســال 
آینده در بحث تامین مــواد اولیه برای واحدهای 
تولیدی دچار مشکل می شود، راهکار این است که 
واحدهای فولادی و مقاطع متناسب با محصولات 
صادراتی و مصرف داخلی توسعه پیدا کنند که در 
این صورت به همان میــزان تامین خوراک اولیه 
تامیــن راحت تر خواهد بــود. در کلان، صنعت با 
توجه به صادرات، نباید دچار مشــکل شود، چرا 
که متناسب با افزایش قیمت ها، درآمد هم افزایش 
خواهد داشــت، از طرفی بخش عمــده تولیدات 
صنایع صادراتی اســت که به نفع صنایع خواهد 

بود. 
مذاکرات برای استخراج معادن افغانستان 

معاون طرح و توســعه شــرکت مواد معدنی 
شرق فولاد خراسان با اشاره به میزان ذخایر بالغ 
بر 1.۲میلیارد تنی ســنگ آهن سنگان افزود: در 
اکتشافات اولیه پیش بینی شده معادن سنگان تا 
۵0 ســال آینده بالغ بر 1.۲ میلیــارد تن ذخیره 
ســنگ آهن دارد. یکی از مزایای معادن سنگان، 
مجاورت با معادن ســنگ آهن افغانســتان است. 
باتوجــه به اینکه افغانســتان فعالیت بهره برداری 
در معادن انجام نمی دهد، تا به امروز نیز، بیشــتر 
بهره برداری با کشورهای روسیه، چین و انگلیس 
بوده  اســت. در حال حاضر بــا توجه به ارتباطات 
بین ایران و افغانســتان، مذاکراتی انجام شده و با 
احداث خــط راه آهن خواف- هرات، این ظرفیت 
وجود دارد که از سنگ معادن افغانستان با خلوص 
بسیار بالا و حجم ذخایر بیشتر )80درصد ذخایر 
در این کشور اســت( بتوانیم همکاری های خوبی 
داشته باشــیم.  خداپرستی افزود: عمدتا به دلیل 
اینکه ســرمایه گذار های بزرگی در این پروژه ورود 
کرده انــد و زیرمجموعه های مجتمع های فولادی 
هستند، مشــکل داخلی وجود ندارد. موضوعاتی 
همچون گاز و برق حل شده است و در مورد طرح 
آب هم با نهایی شدن فاز سوم انتقال آب از طریق 
خلیج فارس، فاز چهارم آن برای خراسان جنوبی 

و رضوی اجرایی خواهد شد. 
غلامرضا شــیرازی رستمی، عضو هیات مدیره 
تهیه و تولید مواد فولاد شــرق خراســان با اشاره 
به دو نکته مهم درخصوص زیر ســاخت های لازم 
برای پیشرفت و توســعه پروژه ها گفت: نکته اول 
این است که باید حتما پهنه های اکتشافی جدید 
بررســی شــود که توســط برخی از شرکت های 
اکتشافی در ابعاد کوچکتری انجام می شود . نکته 
دوم این اســت که دنیا برای حل این مشــکلات، 
اکتشــافات را در اعماق زیاد تا 3 هزار متر انجام 
می دهد امــا در ایران از روی ســطح برداشــت 
انجام می شــود، معادن گل گهر و یا چادر ملو در 
حال حاضر در اعماق 300 و 400 متر اکتشــاف 
انجام می دهند کــه دلیل اصلی آن نیازمند بودن 
به تجهیزات و تکنولوژی اســت که البته ما برای 
اکتشاف و نمونه برداری تا ۲ هزار متر، تجهیزات را 

خریداری کرده ایم.
ذخیره معدن تا نیم قرن پاسخگو است 

وی گفت: به طور کلی، پاشنه آشیل شرکت در 
بلند مدت تامین خوراک و مواد اولیه است. منطقه 
ســنگان به دلیل اینکه ذخیره خوبی، معادل 1/۲ 
میلیارد تن در اختیار دارد ممکن است تا نیم قرن 
آینده هم پاسخگوی نیاز باشد. همچنین عیار این 

معدن بسیار قابل قبول است. به طور کلی، اگر 
بخواهیم به اهــداف ۵۵ میلیون تن فولاد 1404 
دسترســی پیدا کنیم، این موارد که اشاره شد از 
جمله تامین مواد اولیه پارامتر های مهمی هستند.

شیرازی رستمی گفت: برای ایجاد این طرح ها 
مشــکل زیر ســاختی وجود دارد، شــرکت های 
بزرگ مانند گل گهر، چــادر ملو و فولاد مبارکه 
در حــال حاضر روی زیر ســاخت برنامه ریزی و 
سرمایه گذاری کرده اند، چرا که بزرگترین پارامتر 
برای طرح های فولادی، آب است. به همین خاطر 
بیشتر طرح های فولادی در دنیا در کنار دریا و یا 
رودخانه ها هستند که البته در کشور ما به دلایل 
مختلف، اقتصادی، فرهنگی، اقلیمی و... انتقال آن 
بیشــتر با حمل و نقل ریلی و یــا جاده ای انجام 

می شود.
تلاش سهامداران شرکت

 برای حل مشکلات زیر ساختی 
بــه گفته وی، همانطور که گفته شــد، نیاز به 
آب، بــرق و حمل و نقل ریلــی و جاده به عنوان 
زیر ســاخت باید توســط دولت حمایت شوند و 
بخش های خصوصی مانند فولاد مبارکه، گل گهر، 
چادرملو و شرکت های دیگر در برخی موارد تامین 
این زیر ساخت ها را متقبل شده اند، به طور مثال 
انتقال آب خلیج فارس به مرکز کشور با مشارکت 
چادر ملو و گل گهر و شــرکت های بزرگ فولادی 
اتفاق افتاد که این پروژه شامل چهار فاز بوده و فاز 
ســوم و چهارم طبق برنامه با کمک شرکت هایی 
مانند غدیر، فولاد مبارکه، گل گهر، چادر ملو و... 

در حال انجام است.
اصلی ترین و مهمترین عامل رشد سود، 

دسترسی به مواد اولیه کم هزینه... 
وی افزود: تاثیر یارانه انرژی در هزینه ها آنقدر 
زیاد نیســت که ســودآوری را دچار چالش کند، 
هزینه اصلی محصولات فولاد، مواد اولیه اســت، 
در نتیجه اگر هزینه هــا در زنجیره تامین کاهش 
یابد و استخراج معادن درست و با کیفیت مناسب 
انجام شود با استفاده از تکنولوژی های مدرن روز، 
ســودآوری افزایش خواهد داشــت. البته یکی از 
محاســن بزرگ شرکت، خط نوار نقاله است که با 
وجود ۵ کلیومتر فاصله با معدن، انتقال به راحتی 
انجام می شود و هزینه حمل و نقل کاهش خواهد 

داشت.
شیرازی رستمی در پایان گفت: با حمایت مالی 
و تفکر مدیریتی سهامداران پروژه و همچنین در 
نظر گرفتن زیرســاخت های موجــود برای تولید 
۵ میلیون تن کنسانتره ســنگ آهن در کمتر از 
دو ســال آینده مرحله اول طــرح به بهره برداری 

می رسد.

با توجه به این حجم از تقاضا، پروژه مواد معدنی تجلی از معدود پروژه های 
کشور است که امتیاز معدن، تولید و فروش آن تضمین شده است. کارخانه 
فولاد خراسان که با فاصله کمی  از این پروژه قرار دارد همین الان و پیش از 
این که پروژه به تولید هم برسد نیاز به کنسانتره تولیدی این پروژه دارد که 

این موضوع یکی از مزیت های کم نظیر پروژه است.  

علی  اکبری، مدیرعامل شرکت تجلی توسعه معادن و فلزات در حاشیه بازدید از پروژه شرق فولاد مطرح کرد

مواد معـدنی شـرق فـولاد را در کمتـر از 2 سـال به تولید می رسـانیم 


